
1723–2006–2021. To jsou zásadní letopočty z historie objektů, kterým 
v Hrádku nikdo neřekne jinak než Azyl. V roce 1723 byly postaveny,  
v roce 2006 se propadla střecha domu č. p. 65, 66. Následovalo od-
stranění konstrukce krovu a zdiva až na úroveň přízemí. Na dalších 
15 let se torzo clamgallasovské manufaktury stalo jen smutnou připo-
mínkou historie města. V těchto dnech už nenajdeme na jeho místě 
ani přízemí. 

„V minulosti jsme prezentovali několik možností využití lokality 
Azyl, například formou výstavby bytového domu s podzemním par-
kováním. Abychom daný prostor a jeho využitelnost dokázali posou-
dit a řešit bez vlivu torza původní stavby, rozhodli jsme se celou loka-
litu formou tzv. nulté etapy vyčistit, torzo bývalé budovy dle projektu 
šetrně snést, materiál, který má jakoukoliv historickou hodnotu, jako 
jsou třeba kamenná ostění a překlady dveří a oken, nárožní pískov-
cové kvádry, velké kameny ze zdí apod., využít pro budoucí možnou 

výstavbu nebo jakkoliv jinak, ale nevyvézt na skládku. Následně celé 
území vysanovat, srovnat, vystavět opěrné zdi a paralelně řešit, co  
s lokalitou dál, ať už ji využije město nebo případný developer,“ říká 
starosta města Josef Horinka. Při demolici zároveň probíhal, a ještě 
dále probíhá, archeologický výzkum. 

 
Historie Azylu 
Objekty tzv. Azylu byly postaveny v roce 1723 a mají poměrně pestrou 
historii. Dnes už z celého komplexu stojí jen jedna budova (č. p. 67), 
ve které jsou byty. Druhý objekt, který nesl č. p. 65 a 66, byl nyní již 
zcela zbourán. Areál původně uzavíralo ještě třetí křídlo na východě, 
to ale bylo zbouráno už v minulosti. 

Budovy byly postaveny na základě povolení hraběnky Johanny Eme-
rencie Gallasové vydaného v roce 1722 a stavbou byl pověřen Elias Ketz-
ler, hejtman clamgallasovských panství.       pokračování na str. 4 

Torzo Azylu je minulostí

 
Hrádek má nový Geopark 
Na Oldřichovské ulici vznikl nový geopark. 
Atraktivní forma osvěty přibližuje geologii  
a těžbu surovin v Trojzemí.
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Benefiční koncert se vydařil 
Jubilejní 10. Benefiční koncert Ostrova života 
letos opět nezklamal. Vynesl rekordní částku 
na pomoc potřebným.
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Na Kristýnu jezdí autobus 
Z centra města na Kristýnu se mohou 
zájemci dostat pohodlně autobusem. Nová 
linka bude jezdit až do konce prázdnin.

strana 9

30. ročník 7–8 | 2021

Vydává Město Hrádek nad Nisou



Informace z radnice 
Usnesení rady města 
15. schůze rady města 
Rada města na svém 15. jednání, konaném dne 2. června 2021, mimo 
jiné: 
— souhlasila s přijetím nadačního příspěvku v celkové výši 10 000 Kč 

na realizaci projektu EKO kroužek od Nadace Ivana Dejmala pro 
ochranu přírody do vlastnictví příspěvkové organizace Dům dětí 
a mládeže DRAK Hrádek nad Nisou 

— souhlasila s přijetím finančního příspěvku potravinové pomoci  
a schválila Smlouvu o partnerství s finančním příspěvkem mezi  
Libereckým krajem a  
a) ZŠ Lidická v celkové výši 16 800 Kč pro 3 děti ZŠ Lidická 
b) ZŠ a MŠ Loučná v celkové výši 104 002,50 Kč pro 20 dětí ZŠ Loučná 

— schválila přijetí dotace z Dotačního fondu Libereckého kraje, Progra -
mu 7.2 Záchrana a obnova památek v Libereckém kraji na projekt 
„Rekonstrukce střechy objektu č. p. 67 „Azyl“ v Hrádku nad Nisou – 
II. etapa“ ve výši 300 000 Kč a zajištěném spolufinancování ve výši 
2 306 900,36 Kč 

— schválila přijetí dotace z programu Ministerstva vnitra – Programu 
prevence kriminality na místní úrovni 2021 na projekt „Hrádek nad 
Nisou – Domovník – preventista – 2021“ ve výši 221 400 Kč a za-
jištěném spolufinancování ve výši 24 600 Kč 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Outdoor 
Challenge, z. s., Liberec, ve výši 30 000 Kč na podporu akce „Triat-
lon Hrádek nad Nisou 2021“ 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Spolek pro 
rozvoj country hudby C & W VOBUTY, Hrádek nad Nisou, ve výši 

30 000 Kč na podporu akce „14. ročník country festivalu Hrádecká 
country sešlost“ 

— vzala na vědomí podanou žádost o dotaci na projekt „Dolní Sedlo – 
vodovod, Hrádek nad Nisou“ do výzvy Ministerstva zemědělství – 
129 403-1_1 Výstavba a zabezpečení vodárenské infrastruktury – 
Podpora opatření pro zmírnění negativních dopadů sucha  
a nedostatku vody, o celkových výdajích ve výši 48 379 497 Kč vč. 
DPH, požadované dotaci ve výši 32 361 136 Kč a vlastním podílu 
včetně neuznatelných výdajů ve výši 16 018 361 Kč 

— schválila finanční příspěvek ve formě daru ve výši 5 000 Kč Lince 
bezpečí, Praha 8, na poskytování služeb prostřednictvím bezplatné 
telefonní linky, e-mailu a chatu dětem i dospělým, kteří hledají po-
moc při řešení negativních životních situací 

— schválila plnění veřejné zakázky, a to vypracování projektové do-
kumentace na rozšíření kanalizace ve stupni DUR/DSP (dokumen-
tace k územnímu rozhodnutí / dokumentace ke stavebnímu povo-
lení), vypracování projektové dokumentace na kanalizaci ve stupni 
DSP/DPS (dokumentace ke stavebnímu povolení a dokumentace  
k provedení stavby) a vypracování projektové dokumentace na  
25 ks přípojek k záměru s názvem „Hrádek nad Nisou – Loučná,  
Hartavská – kanalizace“, subjektem PO: PK Slavík, s. r. o.,  
Liberec XXIX – Kunratice, za celkovou cenu 480 733 Kč vč. DPH  
(397 300 Kč bez DPH) 

— schválila vítězného účastníka (dodavatele) veřejné zakázky s názvem 
„Park Cihelna Hrádek nad Nisou – tůně“, resp. schválila nejvhod-
nější nabídku společnosti SKJ, s. r. o., Hrádek nad Nisou, za celko-
vou cenu 2 057 113 Kč bez DPH (2 489 106,73 Kč vč. DPH) 

— schválila přidělení zakázky na akci s názvem „Stavební úpravy  
WC – MŠ Loučná“ firmě MAXEL, s. r. o., Hrádek nad Nisou, za na-
bídkovou cenu 225 980 Kč bez DPH (273 435,80 Kč vč. DPH) 

— schválila uzavření smlouvy o poskytnutí nadačního příspěvku ve 
výši 211 300 Kč na realizaci projektu „Zvýšení stability lesních po-
rostů města Hrádek nad Nisou“ mezi Městem Hrádek nad Nisou 
a Nadací Ivana Dejmala pro ochranu přírody, ve prospěch Města 
Hrádek nad Nisou. 

 
16. schůze rady města 
Rada města na svém 16. jednání, konaném dne 16. června 2021, 
mimo jiné: 
— schválila přijetí dotace ze Státního zemědělského intervenčního 

fondu – Programu rozvoje venkova ČR na projekt „Sociální zázemí 
městského hřbitova v Hrádku nad Nisou“ ve výši 1 342 259 Kč  
a zajištěném spolufinancování ve výši 340 223 Kč 

— schválila přijetí dotace ze Státního fondu životního prostředí ČR  
na projekt „Posílení vodárenské soustavy Václavice“, ve výši  
3 000 000 Kč a zajištěném spolufinancování z rozpočtu města ve 
výši 793 678 Kč 

— na základě konkurzního řízení jmenovala s účinností od 1. 8. 2021 
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právě listujete prázdninovým číslem, ve kterém jsme se jako obvykle 
snažili přinést vám co nejzajímavější informace z našeho města. Roze-
běhly se kulturní akce, ke dvěma největším se vracíme v podrobných 
reportážích. Jako obvykle nechybí informace o probíhajících investič-
ních akcích. Většinou píšeme o tom, co se v našem městě staví, buduje 
nebo připravuje. Úvodním tématem tohoto čísla je ovšem demolice. 
Dlouholetý strašák v podobě zpustlého torza Azylu je definitivní minu-
lostí. V obsáhlém článku se vracíme do historie tohoto objektu. Co bude 
stát na jeho místě zatím jasné není, věříme ale, že už brzy budeme moci 
psát i o jeho budoucnosti. Hrádek nad Nisou je rychle se rozvíjející 
město a možností, jak využít atraktivní prostor v centru, se nabízí hned 

několik. Snad jejich realizace bude rychlejší, než v případě mostu na 
Trojzemí, o kterém se nejen v našem městě mluví už hezkou řádku let. 
Přesto, že od stavby trojstranné lávky, která by propojila tři sousedící 
země, se nedávno upustilo, projekt nespí a hledají se další možnosti. 
Na stole je teď varianta, která částečně naplňuje původní myšlenku,  
a zároveň se vrací k jednoduššímu, levnějšímu a realizovatelnějšímu 
modelu. Píšeme o tom na straně 3. Projekt „nové lávky“ je opět na za-
čátku, vůle dotáhnout ho do konce je ale velká. Držme si tedy palce, ať 
se to podaří.  

Prázdniny se nám pomalu přehouply do druhé poloviny, přejeme 
proto všem krásný zbytek dovolených.        Věra Baumgartnerová

Vážení čtenáři HRÁDECKA,  
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Příští řádné zasedání Zastupitelstva města se bude konat  
25. srpna 2021 od 17.00 v multifunkčním sále Brány Trojzemí. 

do funkce ředitele Základní školy a Základní umělecké školy  
T. G. Masaryka, Hrádek nad Nisou, Mgr. Karla Kocourka, který je 
dle zápisu z jednání konkurzní komise vhodným uchazečem 

— schválila plnění veřejné zakázky, a to opravu chodníku u ČD, Hrádek 
n. N., subjektu PORR, a. s., Praha 10, za celkovou cenu 60 434,26 Kč  
vč. DPH (49 945,67 Kč bez DPH) 

— schválila přidělení veřejné zakázky s názvem „Instalace systému 
nuceného větrání s rekuperací do kuchyně a jídelny budovy  
ZŠ T. G. Masaryka v Hrádku nad Nisou“ vítěznému uchazeči  
AirPlus, spol. s r. o., Modlany, s celkovou nabídkovou cenou  
3 511 375,84 Kč bez DPH (4 248 764,77 Kč vč. DPH). 

 
 

Ze zasedání zastupitelstva města 
6. zasedání zastupitelstva města 
Zastupitelstvo města na svém 6. řádném zasedání, konaném dne  
23. června 2021, mimo jiné: 
— schválilo návrh smlouvy na odkup nemovitostí, a to: pozemku  

p. č. 606/1 o výměře 1 038 m2 včetně stavby č. p. 240, ul. Lidická; 
části pozemku p. č. 610/1 o výměře cca 82 + 529 = 611 m2 – zasta-
věná plocha a nádvoří; části pozemku p. č. 613/8 o výměře cca  
47 m2 – ostatní plocha, manipulační plocha; části pozemku  
p. č. 612/1 o výměře cca 2 057 m2 – ostatní plocha, manipulační 

plocha, vše v k. ú. Loučná, obec Hrádek nad Nisou (celková výměra 
pozemků pod body 2), 3), 4) činí 2 715 m2), kterou dojde k nabytí 
do majetku Města Hrádek nad Nisou za kupní cenu ve výši  
3 561 125 Kč, s tím, že město potřebuje pro své potřeby pořídit  
nemovitost, nicméně vlastník této nemovitosti požaduje cenu vyšší, 
než je cena v místě a čase obvyklá, např. zjištěná znaleckým  
posudkem. Vzhledem ke strategickému záměru města v oblasti roz-
voje dané lokality a v rámci veřejného zájmu potřebuje rozšíření  
k účelu bydlení. 

— schválilo uzavření „Memoranda o společném zájmu a postupu“ ve 
věci budoucí spolupráce při přípravě protipovodňových opatření 
na Lužické Nise uzavírané s dalšími partnery, kterými jsou: Libe-
recký kraj, Povodí Labe, s. p., město Chrastava, obec Bílý Kostel 
nad Nisou, obec Chotyně, Statutární město Liberec a obec Kryšto-
fovo Údolí  

— schválilo a vydalo Obecně závaznou vyhlášku Města Hrádek nad 
Nisou č. 2/2021 o nočním klidu, kterou se upravují termíny konání 
tradičních akcí, při nichž je doba nočního klidu vymezena dobou 
kratší nebo žádnou.

O projektu mostu, který by na Trojzemí propojil tři země, se toho  
napsalo už mnoho. Od původní myšlenky kruhové lávky pro pěší  
a cyklisty se středem přímo nad bodem Trojzemí se z mnoha důvodů 
ustoupilo. Jak šel čas, střídali se projektanti, přibývalo návrhů, zvyšo-
valy se nároky na technické parametry stavby a úměrně tomu se na-
vyšovala konečná cena. Most za několik desítek milionů, který by svou 
velikostí významně narušil ráz celého místa, nakonec nikdo nechtěl. 
Už v loňském roce starostové tří zainteresovaných měst proto pode-
psali prohlášení, ve kterém vyjádřili shodu na odstoupení od společ-
ného projektu připravovaného v polské Wroclawi.  

Hrádek nad Nisou byl od samého počátku „vůdčím“ městem, tím, 
kdo o most na Trojzemí stál nejvíce. A protože spojení mezi Českou  
a Polskou republikou v místě máme, nabízela se myšlenka propojit 
Česko ještě s Němckem. Starosta města Josef Horinka proto oslovil  
primátora Žitavy Thomase Zenkera. Vedení obou měst našlo společ-
nou řeč a jednání o vybudování dvoustranné česko-saské lávky mohlo 
začít. Projekt se tak ocitl na nové startovní čáře.  

Pro vypracování návrhů a nastínění možností byla oslovena spo-
lečnost Valbek, která má se stavbou mostů bohaté zkušenosti. Konec-
konců i v Hrádku máme hned několik lávek a mostů, pod kterými jsou 
projektanti Valbeku podepsaní. Největší a nejznámější je pravděpo-
dobně lávka U Koruny, která byla vybudována na místě starého 
mostku po povodních v roce 2010. Na podobě česko-saské lávky na 
Trojzemí pracovalo 12 projektantů, kteří vytvořili hned několik návrhů. 
S ohledem na charakter místa a s přihlédnutím ke všem překážkám, 
jako je například plynovod v místě, hraniční kameny, se kterými se 
 nesmí hýbat, požadavky správce toku a podobně, nakonec předstou-
pili před zastupitele města se třemi variantami. Od nejjednoduššího 
takzvaného visutého pásu přes obloukovou variantu až po technicky 
nejnáročnější zavěšenou lávku. Každá z variant má své klady i zápory, 
všechny ale budou Trojzemí slušet. V nezávazném a informativním 
hlasování se zastupitelé shodli na jedné a všechny tři návrhy spolu  

s výsledkem ankety postoupili německé straně. Také zastupitelé Žitavy 
teď budou rozhodovat o tom, která z variant se jim líbí nejvíce.  
Prostor pro vyjádření dostane i veřejnost.  

První krůčky tak má nový česko-saský projekt za sebou. Mnoho dal-
ších na cestě k cíli ale bude muset ještě podniknout. Jedním z těch nej -
důležitějších bude také žádost o dotace z Evropské unie, šanci máme 
například v programech přeshraniční spolupráce Česká republika – 
Sasko. Na kolik nová lávka přijde, zatím není jasné, jisté však je, že 
cena za stavbu bude mnohonásobně nižší, než kdyby se budoval  
původně plánovaný trojstranný most.  

Pokud se lávku podaří dokončit, bude na Polsku a Německu, aby se 
dohodly, zda propojí také své země. Třeba v místě před několika lety 
zbouraného Nebeského mostu, který stál nedaleko Trojzemí. Původní 
myšlenka propojení tří zemí by tak byla naplněna a pomyslný kruh, 
který se v podobě společného mostu měl tyčit nad bodem Trojzemí, 
by se uzavřel. Byť v trochu jiné podobě.     Věra Baumgartnerová

Most na Trojzemí nakonec možná propojí 
jen dvě země
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Dokončení ze strany 1 
Možná měly být původně využity jinak, ale záhy se z nich stala textilní 
manufaktura na výrobu sukna, bavlněných látek, punčoch a kanafa-
sového zboží. Azyl je vlastně technickou památkou, jedná se o jednu 
z nejstarších dochovaných manufaktur v Čechách. Výroba patrně  
nesplnila očekávání, už v roce 1767 byl v objektu zřízen mandl a apre-
tura. V roce 1812 zde vznikla hrnčířská dílna na výrobu pálených lahví 
pro léčivou vodu z lázní Libverda. Ani tato výroba ale nefungovala 
dlouho. Následuje přestavba objektů na byty pro panské úředníky, 
dokončena byla nejpozději v roce 1850. V roce 1896 zde vznikl útulek 
pro děti (Kinderasyl). Odtud také pramení dodnes používaný název 
areálu. Útulek sloužil nejen pro sirotky, ale i pro děti dělníků z hrádec-
kých továren. Po vzniku samostatné Československé republiky pro-
bíhala v objektu č. p. 67 v letech 1919–1925 výuka ve třech třídách 
české školy. Ukončena byla až s výstavbou nové budovy české školy 
(dnes ZŠ T. G. Masaryka). Výuka se do Azylu vrátila i po válce, pak 
objekt sloužil jako školní jídelna a školní družina až do roku 1982, kdy 
byl otevřen nový pavilon opět u ZŠ T. G. Masaryka. V šedesátých  
letech 20. století byl na půdu přestěhován depozitář hrádeckého  
muzea, které ale krátce poté zcela zaniklo. Od roku 1982 měl objekt 
v pronájmu národní podnik Potraviny. Výroba lahůdek se zde udržela 
až do r. 1991. Následovala nešťastná privatizace, kdy budovy novému 
majiteli posloužily jen jako zástava bance a bez péče chátraly. Město 
sice získalo objekty Azylu na konci devadesátých let 20. století zpět 
do svého majetku, ale zachránit se podařilo již jen severní křídlo, ve 

kterém se nacházejí byty. Rekonstruováno bylo v letech 2000–2001. 
Oba objekty Azylu byly jednopatrové a podsklepené. V mansardo-

vých střechách bylo po pěti vikýřích (při přestavbě na byty byl jejich  
 

počet rozšířen na 10 na každé delší straně a přibyly dva vikýře do 
ulice). V domě č. p. 67 byl při rekonstrukci ponechán ve fasádě  
kamenný portál, připomínající původní vstup. Na stěně podél ulice 
upomíná původní majitele gallasovský kamenný erb. 

Místo, kde se nachází Azyl, by díky své poloze bylo vhodné pro vý-
stavbu opevněného sídla. O tom, že právě zde by mohl stát původní 
hrad, se také často spekulovalo. Archeologický průzkum, probíhající 
při demolici, ale zatím nic takového nepotvrdil. 

Při archeologických vykopávkách v 1. polovině 20. století zde byly 
nalezeny pozůstatky (sklepy) po starší stavbě. Při výkopu telefonního 
kabelu západně od zámečku koncem 20. století zde byly povrchovým 
sběrem objeveny střepy z období renesance.  

 
Novodobé záměry 
Po zřícení krovu a částečné demolici č. p. 65 a 66 na jaře roku 2006 
město mnohokrát řešilo, jak torzo objektu, a vůbec celou lokalitu, vy-
užít. Jako zásadní se jevila dohoda s Národním památkovým ústa-
vem, protože objekt byl i přes svůj stav stále na seznamu kulturních 
památek ČR. Z toho také vycházela první architektonická studie  
Ing. arch. Libora Sommera, představená v roce 2013. Počítala se za-
chováním zdiva, jeho konzervací a nově založenou nástavbou ve 

Torzo Azylu je minulostí

4 investice
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Současný pohled na místo po č. p. 65, 66 (foto Jiří Palas)Nedatovaná historická fotografie Azylu

Nedatovaná historická fotografie Azylu Fotografie z roku 1996
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dvou variantách – historizující, připomínající původní stavbu, nebo 
moderní, ve které by v plášti převažovalo sklo. Tehdy zde město plá-
novalo umístit kromě jiného lékařské ordinace praktiků i specialistů  
a na financování chtělo využít tzv. norských fondů. Kdyby se tehdy 
podařilo peníze získat, odrážel by se ve skle moderní nástavby obraz 
objektu západního křídla. Právě moderní varianta tehdy byla prefero-
vána památkáři. 

V roce 2016 byla po mnoha jednáních z objektu Azylu č. p. 65  
a 66 sejmuta památková ochrana. To umožnilo stavbu rozebrat a po-
užitelné prvky uchovat k dalšímu využití ve městě, jak k tomu letos 
došlo. Lokalita se nachází v městské památkové zóně, takže i tak je 
potřeba k její budoucí podobě přistupovat s respektem a po domluvě 
s památkáři.  

V roce 2018 vznikla nová studie Ateliéru David, která již počítala  
s novostavbou. Výsledkem dlouhodobých jednání byl návrh bytového 
domu velmi blízký původní podobě objektu. Na vizualizaci je patrná 
i parková úprava v areálu. S parkováním se u této varianty počítalo  
v suterénu domu, které by bylo přístupné zpoza Azylu. 

Další varianta, která počítala s dostavbou východního i jižního 
křídla, byla představena na zasedání zastupitelstva města v lednu  
tohoto roku. Připravila ji společnost Trigema, která v Hrádku rekonstruo -
vala Schubertovu vilu. 

Po demolici torza staré manufaktury se začaly ozývat i hlasy volající 
po zachování volného prostoru s výhledem na Lužické hory. O tom, 
jak bude v budoucnu lokalita vypadat, se ještě povedou diskuze. 
 
Archeologický průzkum 
Jak už bylo zmíněno, pozůstatky opevnění se pod Azylem zatím nenašly. 
Odkryta byla jedna relativně novodobá studna, po obvodu zpevněná 
cihlami, sklípek a pod svahem základy stavby, která v místech stávala 
pravděpodobně ještě před Azylem. Mezi kameny, které byly dávány  

stranou, se ale našly také dva hraničníky, každý s letopočtem 1709. Proč 
byly použity při stavbě, se můžeme zatím jen dohadovat.  

Krásným artefaktem, objeveným jen o pár dní později, je hliněná 
láhev s monogramem CG – tedy Clam-Gallas. Vzhledem k množství 
nalezených kousků, které byly zmetky, jej archeologové považují za 
důkaz, že se zde výše zmíněné hliněné láhve na libverdskou kyselku 
skutečně vyráběly. Oba artefakty budete moci vidět brzy v Bráně Troj-
zemí. 

Vít Štrupl

Hraniční kámen z roku 1709 nalezený ve zdivu Azylu Zmetek hliněné láhve na libverdskou kyselku, nalezený v Azylu



V poslední červnový den byl na Oldřichovské ulici otevřen geopark. 
Většina z Vás už jej asi viděla ve stádiu realizace nebo po dokončení. 
Pro čtenáře, kteří ještě nevědí, o co se jedná, vysvětlím. 

Hrádecký geopark lze přirovnat k některému z parků ve městě. Vy-
plňuje proluku mezi mateřskou školou „V Zahrádce“ a obytným blokem 
směrem k Oldřichovu. Vedle cestiček a laviček v něm navíc naleznete 
dvacet pět solitérů v průměru o tunové hmotnosti. Jedná se o pestrou 
směsici. Ačkoli sem byly kameny dovezeny ze všech možných koutů 
České republiky, celá řada z nich dokumentuje geologii našeho regionu. 
Ta je díky ledovcové moréně poměrně unikátní. Žijeme v místech, kam 
až v minulosti dosahoval ledovec. Dotlačil na Hrádecko horniny, které 
by se tu jinak nevyskytovaly. Jejich dostatečně velké ukázky však bylo 
možné získat jen v lomech, často zcela mimo náš region.  

Hrádecký geopark byl inspirován obdobnou geologickou přírodní 
expozicí v nedaleké vsi Jasna Góra. Polský vzor je o něco skromnější, 
přesto rozhodně stojí za shlédnutí. Park naleznete v malebné vesničce 
na úbočí svahů stoupajících od Bogatynie směrem k hřebenu nad Vác-
lavicemi a Vítkovem. Impozantní dominantou vzorků vystavených  
v Jasne Góře je svazek částečně zuhelnatělých kmenů stromů. Na vzniku 
parku měli lví podíl sami obyvatelé Jasne Góry. Spojili své síly, sehnali  
peníze i materiál. Zanedbané návsi vtiskli novou podobu i funkci. 

 

Hrádecká geologická expozice vznikla díky projektu Geopark Hrádek 
n. N. – Jasna Góra, který spolufinancuje Evropská unie prostřednic-
tvím Evropského fondu pro regionální rozvoj. Naše město si od pro-
jektu slibuje zlepšení podmínek pro využití volného času rodin se star-
šími dětmi. Atraktivní forma osvěty přibližuje geologii a těžbu surovin 
v Trojzemí. Vedle vytvoření samotného parku projekt pomohl propojit 
geopark s dětským hřištěm na Oldřichovské ulici a nedávno revitali-
zovaný areál bývalé cihelny. Ve zmíněném, již tak rozsáhlém leso-
parku Cihelna se do budoucna počítá ještě s dalšími etapami úprav. 
Mělo by dojít k vyčištění a obnově mokřadů, směrem k nádraží 
vznikne uzavřená dráha pro kola a koloběžky. Vzniká tak opravdu ve-
liká lokalita nabízející odpočinek, poznávání i sport.  

Realizovaný projekt navíc propojil lokální geoparky na obou stra-
nách státní hranice formou prezentace obou míst. Přírodní dědictví 
regionu je představeno na internetových stránkách projektových  
partnerů, kterými jsou Město Hrádek nad Nisou a Miasto i Gmina Bo-
gatynia. Vznikly také dvě poznávací trasy s testem pro turisty – ty se 
rovněž zaměřují na přírodní bohatství našeho pohraničí. 

Hrádecký geopark byl otevřen symbolicky, neformálním setkáním 
projektových partnerů. 

Roman Sedláček

geopark Jasna Góra geopark Hrádek nad Nisou

O novém chodníku v ulici Stará jsme už v HRÁDECKU několikrát psali. 
Záměr vytvořit bezpečnou cestu mezi Libereckou a Oldřichovskou 
ulicí byl na stole už několik měsíců. Hotový projekt čekal na schválení 

žádosti o dotaci. To se letos podařilo a tak nic nebránilo vypsat výbě-
rové řízení na dodavatele stavby. V těchto dnech už je stavba v plném 
proudu a chodník o celkové délce půl kilometru roste doslova před 
očima. Zvlášť ti, kdo tudy chodí do průmyslové zóny, už koncem práz -
dnin budou moci ocenit komfortní a bezpečnou cestu. Do budoucna 
přibudou i přechody, veřejné osvětlení a zeleň. Projektové náklady na 
stavbu jsou ve výši zhruba 3,8 mil. korun, dotace činí něco přes 3 mi-
liony. Město z vlastního rozpočtu zaplatí kolem 700 tisíc korun.  

Projekt je spolufinancován z Integrovaného regionálního operač-
ního programu, 8.výzva MAS Podještědí-IROP-Bezpečnost dopravy 
III. 

Registrační číslo projektu: CZ.06.4.59/0.0/0.0/16_038/0015023. 
-vb-

Ulice Stará bude bezpečnější
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Město má nový geopark
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Po knihách o rozhlednách a vyhlídkách, ale také třeba  
o Hrádku, Vratislavicích nebo Liberci, přichází kniha o Ži-
tavě. Proč zrovna o Žitavě? 
Povídání o Žitavě jsem psal předně pro Hrádečáky. Jako inspiraci pro 
výlety za humna. Zní to možná moc velkolepě, ale je to tak. Psaní  
o Žitavě totiž přirozeně souvisí s mým dlouholetým zájem o Hrádecko 
a krajinu na Trojmezí vůbec. Hrozně mně bavilo v 90. letech vyhledá-
vat ty staré příběhy z Hrádecka a vracet je ve vyprávění zpátky do kra-
jiny. Určitě si vzpomínáš na naše divoké začátky před čtvrt stoletím, 
tehdy mi připadalo, že Hrádek nemá historii a památky. Snažili jsme 
se s Ferdyšem najít kdejaké staré noviny, pohlednice, příběhy jsme hle-
dali i v chalupách pamětníků. A pak z toho lepili hrádeckou vlastivědu. 
Řada lidí nám pak říkala, že si díky ní vytvářeli k této krajině vztah, že 
najednou chápali propojení přítomnosti a minulosti. Těší mne, že jsme 
mohli tím psaním možná trochu přispět k tomu, že si hodně Hráde-
čáků váží památek ve městě, že chápe jejich smysl a význam. 
    A s Žitavou to bylo podobné, řada lidí ji zná, jezdí tam na nákupy, 
nebo se jen tak pokochat historickým centrem, ale prakticky neměli 
šanci se o tomto městě a jeho minulosti nic dozvědět. A Žitava je nám 
dneska hodně blízká, vnímáme ji jako součást krajiny domova. 

 
Jak dlouho kniha vznikala? 
V knize poněkud nadneseně píšu, že vlastně začala vznikat, když jsem 
před 30 lety jako úplně první turista přešel nově otevřený hraniční 

přechod v Hartavě a fascinovaně došel na žitavské náměstí. Ale 
opravdu intenzivně vznikala posledních deset let. Hodně mi pomohlo 
město Hrádek nad Nisou, když mne nechalo texty o Žitavě otiskovat 
v každém čísle HRÁDECKA, každý měsíc jsem něco zajímavého ze  
Žitavy musel najít a popsat. Celá ta dlouhá léta.   

 
Z čeho jste při psaní čerpali? Má vůbec Žitava už nějakou 
vlastní knihu? 
Knih o Žitavě existuje řada, ale vesměs jde o starší práce, některé i více 
než sto let staré. Zajímavé je, že nejpodrobnější napsali staří historici 
Pescheck a Moráwek, oba českého původu. Ale o městě vyšly krásné 
knihy i nedávno, vzpomenout můžu třeba práci Volkera Dudecka. Ale 
všechno je to v němčině, což informace z těch knih činí pro řadu lidí 
nedostupnými. 

 
Vznikala kniha opět jako vaše ostatní publikace díky zážit-
kům přímo na místě, poznáváním na vlastní kůži? 
Kniha Žitava – tajuplná, romantická a podmanivá v tomto ohledu ni-
jak nevybočuje z naší tvorby, tak jak jí s Ferdyšem a Honzou Pikousem 
děláme už čtvrt století. Neděláme knihy o historii, ale vlastivědu, která 
má inspirovat. K výletům nebo třeba i k dalšímu zájmu čtenářů, kteří 
si jej mohou ukojit v historických monografiích erudovaných autorů. 
Takže se tam vedle podrobných informací o žitavských památkách 
také objevují drobné zážitky ze žitavských hospod, řeznictví či sauny. 
Ta knížka je psaná pro české čtenáře pohledem českého autora. Někdy 
možná naivně nadšeného pro město, které zná jen jako častý a po-
učený, ale přeci jen občasný návštěvník. Vůbec netuším, co by na ty 
mé postřehy řekli obyvatelé Žitavy…   

 
Proč by si měli lidé knihu koupit? Překvapilo vás něco, co 
jste objevili až při psaní? 
Pro Hrádečáky je zajímavá tím, že je v ní spousta inspirace k výletům 
a procházkám. Kdo má rád památky a zajímavá místa, může si je  
s knihou postupně všechna obejít a leccos se dozvědět. Pro ostatní 
může být přitažlivá tím nečekaným propojením Žitavy s českou histo-
rií. Nejen za Karla IV., ale i v čase pobělohorských exulantů či po 
druhé světové válce, kdy se dokonce uvažovalo o připojení Žitavska  
k Československu. A kromě toho je to na pohled hezká knížka; k textu 
jsou použity jen kresby Petra Ferdyše Poldy okořeněné dvěma obrazy 
Gabi Watterott, naší kamarádky ze Žitavy. 

 
A závěrem... Jistě již tvoříte dál. Na co se můžeme těšit? 
Loni vznikla naše nová knížka, kterou jsme dokončili pro hrádecké ha-
siče; vedle staré historie je tam zachycena i pestrá nedávná minulost, 
od povodní 2010 až doposud. Vzdali jsme v ní hold i takovým velkým 
jménům zdejší hasičiny jako byl třeba Pavel Holeček, Helmut Řeháček 
a další. Měla by vyjít ještě letos. A s Ferdyšem poměrně intenzivně  
děláme i na druhém dílu knížky o Lužických horách. Na loni vyšlou 
Krajinu skal by tak měla navázat knížka Mezi Hvozdem a Luží. A to je 
pro Hrádečáky vlastně také za humny. 

 
Děkuji za rozhovor. Pro knihu si budete moci zajít přímo do informač-
ního centra v Hrádku nad Nisou. A těšíme se i na to, že se po prázd-
ninách setkáme v našem sále, kde bude kniha představena oběma 
autory osobně. -vš-

Povídání o Žitavě jsem psal předně pro  
Hrádečáky 
V druhé polovině července se ke čtenářům dostane nová kniha s texty Marka Řeháčka a kresbami Petra Ferdyše Poldy. Je 
věnována Žitavě, ke které máme nejen geograficky blízko. Požádali jsme proto Marka Řeháčka o odpovědi na několik 
otázek, které se knihy týkají.
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Poslední červnový čtvrtek zasáhlo jih Moravy ničivé tornádo. Vítr  
o rychlosti dosahující 300 km v hodině pustošil na trase přibližně  
25 kilometrů dlouhé prakticky vše, co se mu připletlo do cesty. Zkáza 
těžko popsatelných rozměrů vyvolala okamžitě vlnu solidarity s posti-
ženými.  

 
Hasiči Hrádek nad Nisou 
Jedni z prvních, kdo nabídli svou pomoc, byli Hasiči z Hrádku nad Ni-
sou. Formulovali ji spolu se starostou města již večer v den katastrofy. 

O několik hodin později bylo jasné, že Hasičský záchranný sbor  
Libereckého kraje hrádeckou nabídku využije. Na Hodonínsko bylo 
vysláno v rámci krajské pomoci i pětičlenné družstvo našich hasičů 
spolu s osmikolovým speciálním nákladním vozem Mercedes. 

Cílovou destinací, ve které naši hasiči pomáhali, byla obec Mikul-
čice. Dvoučlenná posádka nákladního vozu odvážela suť i ostatní  
materiál na určená místa a pomáhala tím s úklidem. Díky hydraulické 
ruce byla téměř soběstačná. Technika se však nedostala zdaleka 
všude. Právě na takových místech pracovali další členové hrádeckého 
družstva. Vedle odklízení je čekal i neméně důležitý úkol, zakrývání 
poškozených střech. Uvedené činnosti prováděli po celou dobu nasa-
zení v postižené oblasti. 

Velitel Hrádeckých hasičů Jakub Zima označil situaci na Moravě za 
nesrovnatelně horší, než s jakou se setkal na domácí půdě po povod-
ních: „V místech, kde tornádo udeřilo největší silou, nezůstalo vůbec 

 

 

 
 

nic.“ Zároveň zdůrazňuje, že ačkoli se moravské mise zúčastnilo v ob-
dobí mezi 25. červnem a 4. červencem postupně 9 hrádeckých hasičů, 
zájem byl daleko větší. Ne všichni mohli odcestovat, aby zůstala  
zachována akceschopnost doma v Hrádku nad Nisou. Oheň, voda 
nebo jiná nebezpečí mohou přijít znenadání a kdykoli. Proto pomoc 
Moravě označuje jako týmovou práci, kdy každý jednotlivec byl důle-
žitý a součástí mise. Ať už pomáhal v Mikulčicích či držel pohotovost 
na domácí metě. 

 
Sbírka Ostrova života 
V krizových okamžicích hraje důležitou roli čas. To si uvědomilo hrá-
decké sdružení Ostrov života, když několik hodin po řádění tornáda 
vyhlásilo bleskovou sbírku pro Moravu. Díky obyvatelům našeho 
města, ale i Chotyně a Chrastavy, se podařil v krátké době nashromáž-
dit potřebný materiál. Čistící a dezinfekční prostředky, plachty, deky. 
Nakonec toho byla plná dodávka s velkým přívěsem. Přátelé se posta-
rali o dopravu, další na Hodonínsku o distribuci. Materiální pomoc  
z Hrádku vyrazila už 27. června. 

 
 

Kebab pro Hodonín 
Na pomoc oblastem postiženým tornádem se z Hrádku nad Nisou  
vydala i kolona ze zdejšího Kebabu Pyramida. Do Hodonína odvezla 
stánek, ve kterém bez nároku na odměnu krmila obyvatele i dobro-
volníky. Majitel provozovny, Shreif Hassan, pochází z dalekého 
Egypta, přesto mu osud lidí v jeho druhém domově není lhostejný. 

8 ze společnosti
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Pomoc pro Moravu

foto: Hasiči Hrádek nad Nisou

foto: Hasiči Hrádek nad Nisou

foto: Hrádek nad Nisou – Ostrov života, z. s.

foto: Hasiči Hrádek nad Nisou



97–8. číslo | červenec, srpen 2021

www.hradek.eu

K pomoci lidem postiženým přírodní katastrofou na Moravě se  
připojilo i Město Hrádek nad Nisou. Zastupitelstvo na mimořádném 
jednání svolaném na 7. července 2021 schválilo finanční příspěvek 
v celkové výši 450 tisíc korun. Po 100 tisících obdrží čtyři nejposti-
ženější obce (Městys Moravská Nová Ves, Obec Lužice, Obec Mi-
kulčice, Obec Hrušky) a 50 tisíc poputuje městu Kryry (poškozená 
místní část Stebno) v Ústeckém kraji na Lounsku.

foto: Kebab Pyramida 

Není to poprvé, co pomáhá lidem v nouzi. V době, kdy vrcholila  
covidová krize, podpořil bezplatnými dodávkami jídla zdravotníky  
v liberecké nemocnici nebo hasiče. Dar poskytl také hrádeckému  
Ostrovu života. 

 
 
Poděkování 
Pomáhali i další lidé a firmy. Jejich jména se do tohoto článku nedo-
stala. U mnohých především díky skromnosti. Všem uvedeným i ne-
uvedeným však patří velký dík za to, že nezavírají oči před neštěstím 
druhých.               Roman Sedláček

Třetí červencový týden zasáhly náš kraj silné bouře doprovázené lijáky 
a větrem. Hasiči v celém kraji vyjížděli jen od pátku 16. do pondělí  
19. července k více než 200 událostem. U nás v Hrádku nad Nisou 
jsme s obavami sledovali především koryto řeky Nisy, které se rychle 
plnilo. V noci ze soboty na neděli řeka dosáhla hranice 210 cm, kdy 
se vyhlašuje druhý povodňový stupeň. Nisa kulminovala v neděli  
dopoledne na hranici 216 cm. Poté se postupně vše začalo vracet do 
normálu. Hrádek si tak mohl oddechnout. Po bouřce zůstalo několik 
zatopených sklepů, voda se vylila z břehů jen tam, kde výrazně ne-
škodila, a my všichni jsme si opět mohli uvědomit, jakou sílu přírodní 
živel má. Mnoho z nás při každém větším dešti vzpomíná na rok 2010. 
Od ničivých povodní, které tenkrát zpustošily spodní část města, letos 
uplyne 11 let. Hrádek nad Nisou od té doby podnikl mnoho opatření, 
díky kterým umíme řeku lépe monitorovat a situaci předvídat.  
V současnosti má připravený projekt na další rozšíření digitálního  
povodňového plánu a vybudování varovného a výstražného systému 

města. Předpokládané náklady na realizaci jsou ve výši 6,8 milionů 
korun. Radnice podala žádost o dotaci do Operačního programu  
Životní prostředí. Pokud se jí podaří získat, realizace projektu začne 
na podzim.     Věra Baumgartnerová

foto: Hasiči Hrádek nad Nisou

Nisa opět připomněla svou sílu
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V našem městě, tak jako v celé zemi, se na několik dlouhých měsíců 
prakticky zastavil společenský život a možnosti setkávání široké veřej-
nosti. Vzhledem k pozitivnímu vývoji situace s pandemií nemoci  
COVID-19 na našem území a tím i postupnému uvolňování restrikcí 
ohledně pořádání veřejných akcí se vedení fotbalového klubu na  
květnovém zasedání výkonného výboru rozhodlo uspořádat ve dnech 
18.–20.6.2021 víkendovou oslavu u příležitosti 111. výročí založení fot-
balového klubu v Hrádku nad Nisou. Akce zároveň poskytla první 
možnost prezentovat široké veřejnosti nově zrekonstruované spor-
tovní plochy (tréninkovou a hlavní travnatou plochu včetně nových 
branek, střídaček a záchytných sítí) a divácké zázemí (hlavní vstup, 
divácké tribuny, velkoplošné obrazovky, parkovaní a zpevněné plo-
chy) městského stadiónu v Doníně. I přes složitou situaci se v roce 
2020 podařilo obnovit další část sportovního areálu ve vlastnictví 
Města Hrádek nad Nisou, které stadion fotbalovému klubu pronajímá. 
Prozatím poslední etapa oprav byla realizována za přispění Minister-
stva školství, mládeže a tělovýchovy ČR s nemalou spoluúčastí samot-
ného vlastníka. 

Pořadatelé z místního fotbalového klubu připravili bohatý spor-
tovní a kulturní program. Páteční zahájení přineslo utkání domácích 
starších žáků proti družstvu Sokol Ruprechtice a následné veřejné  
sledování fotbalového utkání České reprezentace proti Chorvatsku  
v rámci EURA 2020 na velkoplošné projekční ploše. První noc oslav 
zakončilo vystoupení rockové kapely Těžká Barbora.  

Sobotní maraton odstartovaly přípravky, které v rámci turnajů  
„O pohár starosty“ hostily několik mužstev z celého Libereckého kraje. 
V horkém odpoledni se utkal hrádecký dorost s vratislavickým. Na no-
vém hrádeckém pažitu se dál představili vicemistři hokejové extraligy 
2020/2021 Bílí Tygři Liberec v utkání proti B mužstvu a legendární 
mistrovský tým FC SLOVAN Liberec z roku 2001/02 za účasti většiny 
tehdejšího kádru proti místnímu A mužstvu. Sobotní část programu 
ukončila oldies diskotéka a barmanská show. 

Neděle začala turnajem mladších žáků, pokračovala exhibičním 
utkáním mužstva z řad hrádeckých osobností a trenérů mládeže proti 
týmu místních dobrovolných hasičů. Pomyslná třešnička narozenino-
vého dortu získala podobu exhibice místní staré gardy proti SIGI  
teamu, v jehož dresu se představili mj. Horst Siegl, Antonín Panenka, 
Ladislav Vízek, Ivan Hašek, Milan Fukal a Petr Voříšek. Těsně před 
tímto zápasem převzal z rukou funkcionářů klubu ocenění za celoži-
votní přínos pro hrádecký fotbal starosta města a dlouholetý předseda 
oddílu kopané pan Josef Horinka. O slavnostní výkop posledního 
utkání celé akce se postaraly legendy Slovanu Hrádek nad Nisou pá-
nové Jaroslav Podlipný a Walter Prchlík. 

Přestože celý víkend panovalo úmorné tropické horko, zažili  
jsme mnoho společné zábavy, krásných sportovních momentů a pěk-
ných branek. Děkujeme všem divákům a budeme se těšit na setkání 
s Vámi při dalších sportovních utkáních na našem krásném stadio -
nu. 

Fotbalové slavnosti 
111. výročí založení fotbalového oddílu v Hrádku nad Nisou
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FK SLOVAN Hrádek nad Nisou 1910 chce tímto také znovu podě-
kovat hejtmanovi Libereckého kraje panu Martinu Půtovi za udělenou 
záštitu i osobní aktivní účast, za finanční podporu Městu Hrádek nad 
Nisou, všem sponzorům a partnerům akce – společnostem Regály  
Liberec, Lites, Mirkasport, ELAS, Thermica, MH stavby, Eurogreen,  

Kristýna, a. s., Pivovar SVIJANY, AUTO Koutek Liberec, Crystalex, Auta 
24, Agro CS, Fluidum a Megaknihy. V neposlední řadě zaslouží podě-
kování celý pořadatelský tým složený z řad funkcionářů, trenérů, 
hráčů, rodičů a podporovatelů místního fotbalového klubu. 

Pavel Nývlt



Co je pro někoho příjemná procházka, pro jiného může být vzdále-
nost z města na Kristýnu nepřekonatelná překážka. O autobusu, který 
by pendloval mezi centrem a rekreačním areálem, se ve městě mluví 
roky. Letos poprvé můžeme tuto možnost využít. Od 1. července zku-
šebně jezdí autobus mezi terminálem veřejné dopravy a Kristýnou – 
Sever. Linka jezdí od pondělí do soboty 4x denně, v neděli pak 3x den -

ně. Mikrobus dopravce ČSAD sveze až 25 cestujících (17 sedících +  
8 stojících). Většina spojů navazuje na vlaky z/do Liberce, část spojů 
o víkendech pak pokračuje jako linka 73 do Chrastavy, kde navazuje 
na autobus do Liberce. Využít pohodlnou přepravu od nádraží na Kris-
týnu tak mohou i přespolní návštěvníci.                    

-vb-

  Časy odjezdů z terminálu Hrádek směr Kristýna:  

   V pracovní dny 9:35, 12:30, 15:58 a 17:45 

   V sobotu a neděli: 8:48, 11:58, 15:58 a 18:58 (jede jen v sobotu) 

  Časy odjezdů z Kristýny směr terminál Hrádek: 

   V pracovní dny: 9:50, 12:35. 16:10 a 17:50  

   V sobotu a neděli: 8:52, 12:02, 16:02, 19:02 (jede jen v sobotu)

V sobotu 3. července letos poprvé vyjela z Hrádku nad Nisou auto-
busová linka přes tři země. Na šedesátikilometrové trase překročí auto-
bus pětkrát českou, německou a polskou hranici. Konečnou má v pol-
ském městě Swieradów Zdrój. Turistická linka spojuje zajímavá místa 
Německa, Česka a Polska a otevřela zájemcům oblast Jizerských hor  
z polské strany, která byla dosud odříznutá od veřejné dopravy. Po-
prvé vyjela linka 691 loni 1. srpna, provoz pak kvůli koronavirovým 
opatřením přerušila počátkem listopadu. Za tři měsíce víkendového 
provozu se jí svezlo bezmála 2 000 cestujících. Největší zájem byl ve 
druhém srpnovém víkendu, kdy linka přepravila 269 turistů a pak  

o druhém víkendu v září, kdy ji využilo 256 lidí. 
Autobusy jezdí o víkendech třikrát denně. Ranní autobus vyjíždí  

z Hrádku nad Nisou v 7.40 a zamíří do Žitavy, další dva spoje pak už 
vyjíždějí ze Žitavy. Autobus končí v Polsku ve Swieradówě Zdróji  
u dolní stanice lanovky k chatě pod Stógem Izerskim (Jizerský stoh). 
Na financování linky se podílejí všechny tři země. Na začátku projektu 
pomohly evropské fondy v rámci projektu Trans-Borders. Jezdit má 
linka i mimo letní sezónu, záležet bude na tom, jaká bude situace 
ohledně covidu.  

Věra Baumgartnerová

Z centra města na Kristýnu autobusem

Autobusová linka opět propojí tři země
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První červencový pátek odstartoval víkend ve znamení Ostrova života. 
Odpoledne se Hasičská louka v Hrádku nad Nisou začala měnit v dě-
jiště jubilejního 10. benefičního koncertu. Rok co rok s výjimkou loň-
ského covidového léta získává tato dobročinná akce finanční dary pro 
dlouhodobě nemocné občany na Hrádecku. Že Ostrov života umí da-
leko přesáhnout spádovou oblast našeho města, kterou si původně 
vymezil pro svoji činnost, dokázal spolek již mnohokrát. Připomeňme 
podporu dětí v nemocnici v Motole, roušky dodané Liberecké nemoc-
nici i na mnoho dalších míst, dokonce až do Anglie. Posledním příkla-
dem je materiální sbírka pro postižené oblasti na Moravě. Ta na místo 
určení stihla dorazit ještě v červnu. 

Populární Liberecká skupina Těla podporuje svými koncerty Ostrov 
života pravidelně. V předvečer letošní benefice, v době, kdy už byly 
přípravy na Hasičské louce v plném proudu, zahrála v baru Panorama 
na Kristýně. Výtěžek akce i v tomto případě podle slov organizátora 
Standy Dlouhého poslouží Ostrovu života a zároveň jako dar pro  
Moravu. Takže díky, Těla! Byla to skvělá show. Za výtěžek koncertu  
věnovaný lidem v nouzi zasloužíte velké poděkování! 

Foto: Roman Sedláček / www.hradek.cz 
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Těla zahrála pro Ostrov života i postiženou 
Moravu

Představení pro děti 
sklidila úspěch 
Ještě před koncem školního roku se v Bráně Trojzemí konala dvě diva-
delní představení pro děti. Zatímco dopolední pohádka Divadla Ma-
týsek o Břichbulínovi a jeho Cestě do země skřítků byla určená novým 
čtenářům ze ZŠ Donín v rámci programu Knížka pro prvňáčka, odpo-
lední setkání s Pyšnou žirafou bylo otevřené všem, samozřejmě hlavně 
dětem. A jaký byl zájem? Škoda, že omezení kapacity sálu stále platí, 
jinak by se totiž zaplnil do posledního místa. 

S divadelními pohádkami v Bráně Trojzemí nebo přímo v knihovně 
proto určitě nekončíme. Na další dvě se můžete těšit v rámci letošních 
městských slavností. V sobotu i v neděli dopoledne, ještě než propukne 
ryk na Horním náměstí. A pokračovat budeme na podzim, kdy budou 
moci přijít i maminky s batolaty.                    -vš-

Zlatá pětka 2021 
 

Zlatá pětka je název týmové soutěže žáků 5. tříd z Mikroregionu Hrá-
decko–Chrastavsko. Pětičlenná družstva několik týdnů bojují v inter-
netové časti soutěže o účast ve finále na hradě Grabštejn. Ti úspěšní 
patřící do deseti nejlepších týmů z kvalifikační části soutěže projdou 
hradní branou a soutěž pro ně svým způsobem znovu začíná od nuly. 
Kterékoli družstvo může vyhrát, na pořadí v kvalifikaci se už nebere 
zřetel. Kvalifikační kola absolvovali účastníci soutěže doma nebo ve 
školách, na pomoc si mohli otevřít internet. Na hradě musí dokázat, 
co v nich opravdu je. A jen ten nejlepší tým může být vítězem.  

O soutěž je zájem, letos se přihlásil dvacet a jeden tým. Finále totiž není 
ledajaké. Tak trochu po vzoru slavné televizní soutěže Pevnost Boyard 
družstva plní úkoly v různých částech hradu, po kterém se jinak volně  
pohybují. 

Soutěž připravuje Město Hrádek nad Nisou ve spolupráci s Mikroregi-
onem Hrádecko–Chrastavsko. Starostové členských obcí bývají pravidelně 
čestnými hosty při vyhlašování výsledků. Neocenitelnou pomoc poskytuje 
pořadatelům Státní hrad a zámek Grabštejn, díky kterému je finálové 
klání opravdu atraktivní. Hodnotné ceny zdaleka nejen pro vítěze tradič -
ně věnuje liberecký IQ Park a IQ Landia. Finančně Zlatou pětku podpo -
ruje také Liberecký kraj. 

V letošním roce byl nejúspěšnější tým „Večernice“ ze Základní školy  
Lidická v Hrádku nad Nisou ve složení Amálie Bérešová, Kateřina Šmahe-
lová, Alžběta Sokolíčková, Barbora Pospíšilová a Anna Tlustá s patronkou 
Mgr. Janou Večerníkovou. Vítězům blahopřejeme a všem ostatním děku-
jeme za účast!  

Roman Sedláček



Rozloučení s deváťáky 
Základní škola definitivně skončila pro letošní deváťáky. Po prázdni-
nách se rozprchnou na různá vzdělávací zařízení do všech stran. V pá-
tek 25. června jim mnoho štěstí v dalších životních etapách popřál 
v obřadní síni hrádecké radnice místostarosta Pavel Farský. Jako malou 
pozornost dostali odcházející žáci volňáska do našeho kina a do života 
radu v podobě citátu mladého Johna Lennona. Žáky devátých tříd na 
radnici doprovodili třídní učitelé a ředitelé škol nebo jejich zástupci. 
Jim bylo určeno poděkování jak z úst místostarosty města, tak od sa-
motných žáků.  -rs-

Ocenění nejlepších 
žáků 
Na radnici byli před koncem školního roku oceněni nejlepší žáci hrá-
deckých základní škol. Za přítomnosti představitelů města, svých uči-
telů, ředitelů a často i rodičů převzali z rukou starosty města poukázku 
na finanční dar. 

Starosta s místostarostou všechny úspěšné žáky na základě pod-
kladů z jednotlivých škol ostatním představili a dostalo se i na několik 
slov o každé z mladých osobností. 

 
Oceněni byli: 
ZŠ Lidická 
Skokan školy:                                 Lenka Podaná – 8. B. 
Osobnost školy:                            Patrik Pöschl – 8. A. 
Nejlepší žáci – 1. stupeň:             Ladislav Koky – 5. B,  
                                                         Lukáš Procházka – 4. A. 
Nejlepší žáci – 2. stupeň:            Petr Brodňanský – 8. B, 
                                                        Ondřej Řeháček – 6. C, 
                                                        Hana Dimtrová – 6. A, 
                                                        Jakub Žilka – 9. A. 

 
ZŠ a MŠ Loučná 
Nejlepší žáci:                                 Pavel Šulík, 
                                                        Vojta Zikan, 
                                                        Karolína Eliášová 
Skokan roku:                                 Denisa Ferencová 
Osobnost školy:                           Pavlína Šulíková 

  
ZŠ a ZUŠ Tomáše Garrigue Masaryka 
Nejlepší žáci 1. stupeň:               Pavlína Ortová – 5. tř., 
                                                        Alexandra Ciho – 5. tř., 
                                                        Adam Kyzljak – 4. tř. 
Nejlepší žáci 2. stupeň:                 Justina Kirschnerová – 7. B, 
                                                           Sandra Doležalová – 8. C, 
                                                        Zdeněk Černý – 9. A 
Osobnost školy:                            Jakub Jakeš – 9. A 
Skokan roku:                                 Ondřej Šťastný – 7. B. 

  
ZŠ Hrádek nad Nisou – Donín 
Nejlepší žáci:                                 Martin Dajčar, 
                                                        Karolína Benešová, 
                                                        Tomáš Sobotka 
Skokan roku:                                 Matěj Zeman 
Osobnost školy:                            Jan „Jehně“ Tafičuk ze 4. třídy 

 
Všem oceněným srdečně blahopřejeme!
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Jubilejní 10. Benefiční koncert Ostrova života se konal s ročním zpož-
děním a v netradičním termínu. Nic z toho neodradilo návštěvníky, 
kterých se 3. července sešlo na Hasičské louce kolem tisícovky. Letošní 
Benefici organizátoři věnovali všem, kdo činnost spolku podporovali 
i v těžkých časech koronaviru. Tradiční poslání akce bylo naplněno 
beze zbytku. Návštěvníci si užili odpoledne a večer plné muziky a za-
jímavých vystoupení. Výtěžek koncertu pak opět přepisoval rekordy. 
Poprvé pokořil hranici 200 tisíc korun.  

Na přípravu koncertu bylo méně času než obvykle. Rozhodnutí  
o jeho uspořádání jsme nechávali na poslední chvíli. Jestli jsme byť 
jen na chvilku pochybovali o tom, zda bylo správné, všechny pochyb-
nosti byly rozptýleny s příchodem prvních návštěvníků. První část kon-
certu patřila tradičně dětem z hrádeckých mateřinek, které předvedly 
svá nacvičená čísla s odzbrojující energií. Následovalo vystoupení zpě-
vačky Luisy Jírové, která opět dokázala zaujmout publikum svojí  
bezprostředností, zahrála kapela Trajekt z Uhelné, své příznivce roz-
parádil Jakub Děkan a v záři zapadajícího slunce přítomné roztančila 
kapela Big’O’Band. Závěr večera obstarala kapela Lessyho Woheň. 
Hudební produkci proložily ukázky poledance v podání děvčat z Ale-
gras Pole Dance Jablonec nad Nisou, umění capoeiry předvedli borci 
z Vem Camará Capoeira Liberec. Po setmění byla k vidění i světelná  
a ohňová šou PlaYman a úchvatný tanec s ohněm nabídly Ohnivé ča-
rodějky. Pro děti byly připravené sportovní aktivity v režii Cvičení Lída, 
skákací hrad, který zapůjčila obec Chotyně a možná i nemožná přání 
neúnavně plnila Balónková Adélka. Uvolněnou atmosféru umocnilo 
nádherné počasí, které nám přálo.  

Podpořit naši akci a činnost spolku mohli příchozí dobrovolným 
vstupným, koupí rukodělných výrobků v našem „ostrovním“ stánku 
nebo účastí v dražbě. O čokoládový dort, originální dres FC Slovan  
Liberec podepsaný hráči i o dřevěné sochy se svedl lítý boj, jehož vý-
sledkem byla rekordní částka, kterou jsme kdy v dražbě získali. Rekord 

zaznamenal i obsah pokladen u vstupu a štědří byli také ti, kdo se roz-
hodli pro nákup ve stánku. Už tradičně podpořili Benefici sponzoři  
v čele s Městem Hrádek nad Nisou a Obcí Chotyně. Při sčítání všech 
položek jsme tušili, že budeme překvapení, při pohledu na výsledné 
číslo se nám ovšem zatajil dech.  
Pokladny u vchodu: 91 500 Kč 
Dražba: 35 000 Kč 
Stánek: 39 600 Kč 
Sponzoři: 48 888 Kč 
Na veřejnou sbírku Ostrov pomáhá tak putuje neuvěřitelných  
224 988 Kč!  

Děkujeme účinkujícím, dobrovolníkům, kteří pomáhají se zajiště-
ním hladkého průběhu koncertu, a všem, kdo se na organizaci akce 
jakkoliv podíleli. Největší dík potom patří návštěvníkům a našim pod-
porovatelům. A znovu opakujeme, že jsme nesmírně hrdí na to, že to, 
co děláme, děláme právě v Hrádku.     Věra Baumgartnerová

10. Benefiční koncert pokořil další hranici 
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Žáci Základní umělecké školy v Hrádku nad Nisou potěšili ve středu 
své příznivce koncertem u příležitosti konce školního roku 2020/2021. 
Učinili tak tečku za obdobím, které nebylo pro děti ani učitele lehké. 
Přesto se i v uplynulých měsících dařilo ve výuce postupovat – ales-
poň po krůčcích. 

Vánoční koncert před půlrokem odehráli pouze online a osobní 
kontakt s publikem tak mladí hudebníci pocítili tento týden znovu po 
velmi dlouhé době. Hned v úvodu poněkud dvojsmyslně nazvaného 
koncertu zaznělo upřímné poděkování sdružení rodičů a přátel libe-
recké ZUŠky, které v tomto školním roce věnovalo do Hrádku nad  
Nisou několik hudebních nástrojů.  

Obecenstvo tvořené z velké části pyšnými rodiči podporovalo kaž-
dého účinkujícího. Obě sekce, klavírní i dechovou, prezentovali začá-
tečníci, stejně jako pokročilí hráči. V Chrámu Pokoje hned několikrát 

vystoupilo Hrádecké klarinetové kvarteto, které tímto koncertem za-
vršilo svou činnost. Děvčata se rozchází na různé školy a společné 
hraní zatím neplánují. Prázdné místo zůstane i po jejich panu učiteli, 
Matěji Hájkovi. I jeho cesta míří mimo dosah zdejší školy. 

Další školní rok tak znamená nové výzvy. Pro žáky i vedení školy.  
Roman Sedláček

BachA jazz – žákovský koncert hrádecké ZUŠ

16

Sportovní odpoledne  
v Seniorparku 
Dne 30. června jsme měli super akci Sportovní odpoledne s rodinou 
a jejich dětmi a vnoučaty. Připravili jsme sportovní klání plné soutěží 
pro seniory a jejich rodiny, skákání v pytli, podlézání překážek s vodou 
na hlavě, překážkovou dráhu, kvízy a hádanky, a další soutěže. Děti  
i dospělí si to skvěle užili a pak jsme si na grilu upekli dobroty a po 
tom super výkonu jsme se posilnili.            Gabriela Poláková

 
Občanům, kteří v měsíci červnu roku 2021 
oslavili významné životní jubileum, srdečně blahopřejeme. 
 

70 let   Walter Sluka, Milan Zeman, Josef Urban, 
            Eva Žánová, Petr Housa 
80 let   Zdeňka Prchlíková, Zdeněk Nižník 
81 let   Jan Pszczolka 
82 let   Kamil Hrašna 
83 let   Věra Jirkovcová, Marie Papírníková, Christa Hlůžová, 
            Marie Vodičková 
84 let   Ludmila Štěpánková 
85 let   Libuše Veselá 
91 let   Zdenka Dvořáková 
93 let   Jaroslava Baková 
 

Monika Korbelářová, matrikářka

Životní jubilea

16 ze společnosti 
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Historické okénko – Mlýnský náhon
Najde se spousta pamětníků, kteří přesně vědí, kudy městem prochá-
zel náhon, který poháněl stroje v areálu textilní továrny F. A. Hiebsch, 
později Hermann Schubert, dnes ze setrvačnosti Benar nebo Bekon. 
Nejen mladší ročníky ale o existenci náhonu nevědí, i když v někte-
rých místech stále patrný je. Protože šlo o rozsáhlé dílo, rozhodli jsme 
se mu věnovat dnešní historické okénko. 

Náhon, v mapách označovaný jako Mühlbach, vedl přes polovinu 
města. Měl délku více než 1,5 kilometru. Začínal u jezu, který stál asi 
300 metrů od dnešního mostu v Doníně proti proudu řeky. Protékal 
areálem bývalé továrny Kolora a schován je i pod sokolovnou. Za ní 
voda podtékala ulici Generála Svobody a pokračovala korytem podél 
hlavní cesty v městském parku. U dnešního penzionu S. O. N. křížil 
náhon ulici 1. máje, minul městské lázně a pokračoval do areálu Be-
konu. Jednou z připomínek náhonu je starý most z pískovcových kvá-
drů, dnes zazděný v Bekonu. Za ním pak bývala turbína. Další most 
je dodnes vidět ve Václavské ulici, dále trasu náhonu sledují betonové 
skruže. Voda se tudy vracela zpět do řeky. 

Kdy byl náhon přesně vybudován, dnes nevíme. Jisté je, že Hrá-
dečtí jej vybudovali dávno předtím, než zde vznikaly první továrny. 
Původně náhon napájel především tzv. Starý mlýn, který stával v mís-
tech dnešní kotelny Bekonu už ve 14. století. Píše o tom Christian 
Adolph Pescheck v Dějinách Žitavy. Tehdy totiž prý bylo takové sucho, 
že do Hrádku jezdili mlít obilí až ze Zhořelce. Každopádně, k roku 
1586, už známe i jméno mlynáře (Jakob Riemer). Mlýnský náhon je 

zakreslený i na mapách I. vojenského mapování (1764–1768).  
Nedaleko dnešní sokolovny z náhonu odbočoval ještě vodní pří-

kop, který procházel dolní částí města a vedl vodu k loukám pod Sta-
rým dvorem. Mezi dnešní Luční ulicí a Kristýnou se nacházelo několik 
rybníků, které byly napájeny právě z něj. Zanikl ve dvacátých letech 
20. století. -vš-

Jez v Doníně, ze kterého byla odváděna voda do náhonu

Náhon na začátku Luční ulice

Kresba Starého mlýna z roku 1832, na které je patrný i náhon s mostem
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Prázdninový tip na výlet je pro všechny, kdo mají rádi vycházky příro-
dou a atraktivní přírodní úkazy. Český ráj je bezesporu místem, kde 
takových, převážně skalních útvarů, najdeme bezpočet. My se tento-
krát vypravíme do Suchých a Besedických skal. Je to ráj horolezců, ale 
i ti, kdo stojí nohama raději na zemi, si tady přijdou na své. 

 
Suché skály 
Tento atraktivní skalní hřeben z pevného pískovce vyčnívá vysoko nad 
les a zdálky tak připomíná varhany nebo dračí hřbet. Od ostatních 
skalních masívů se Suché skály odlišují mimořádnou tvrdostí, a jsou 
proto vyhledávaným horolezeckým terénem. Přezdívá se jim „české 
Dolomity"“. Najdeme je v oblasti Malé Skály, kde tvoří charakteristic-
kou siluetu krajiny. Dříve se Suché skály jmenovaly Kantorovy varhany. 
Kamenná kulisa je výsledkem posouvání zemských ker, kdy došlo  
k vyzdvižení spodní vrstvy pískovce a jeho pootočení kolmo k zem-
skému povrchu. Tato geomorfologie je u nás zcela ojedinělá. V roce 
1965 byly Suché skály vyhlášeny národní přírodní památkou. 

Skály se člení na zhruba 20 věží, z nichž nejznámější jsou např. Hlav -
ní a Sokolí věž, Jižní spára nebo Samotář. Horolezci i zdatnější turisté 
mohou využívat upravených cest a dřevěných nástupů. Suché skály 
jsou dobře přístupné ze silnice vedoucí z Malé Skály do Koberov. Ač-
koli jsou skály v této lokalitě lákadlem pro turisty, neexistuje v jejich 
těsné blízkosti žádná značená cesta. Důvodem je bezpečnost, neboť 
nelze vyloučit pád kamenů vlivem horolezecké činnosti. Zároveň jde 
o ochranu už tak dost navštěvované národní přírodní památky. Pokud 
si chcete vychutnat ideální výhled na panorama skal, pak se vydejte 
z Malé Skály po červené značce směrem k Besedicím a na vrch Sokol. 
 
Besedické skály 
Besedické skály jsou jedním z menších skalních měst Českého ráje  
a patří k nejkrásnějším místům této oblasti. Skály jsou tvořeny dvěma 
od sebe oddělenými skalními městy Kalich a Chléviště, které jsou  
propojeny řadou turistických stezek. Nabízí řadu skvělých skalních  
vyhlídek, ze kterých se otevírají pohledy k Malé Skále, nepřehlédnu-
telnému hradu Trosky, na Ještěd i k Bezdězu.  

Chléviště, největší skalní město Besedických skal, svým jménem 
připomíná neklidná období válek, kdy zde lidé z okolních obcí vyhá-
něli a ukrývali svůj dobytek před drancujícími hordami žoldáků. Je 

tvořeno labyrintem skal a skalních věží vysokých 20 až 30 metrů, čet-
nými slujemi, roklemi, puklinovými jeskyněmi a úzkými průchody, 
kde se dva protijdoucí turisté jen těžko míjejí. Na řadě skalisek byly 
vybudovány vyhlídky, které jsou zajištěné zábradlími a přístupovými 
schodišti a plošinami.  

Skalní město Kalich je menší než Chléviště. Je tvořeno zřícenými 
skalními bloky s četnými výklenky. Místo dostalo své jméno podle 
upravené skalní modlitebny s vyobrazeným kalichem s letopočtem 
1634 a s verši mnicha J. Vitáska i s úryvky díla J. A. Komenského. Mod-
litebna připomíná místo, kde se ukrývali čeští exulanti po bělohorské 
porážce na počátku 17. století a čeští bratři během protireformace. 

Věra Baumgartnerová

Tip na výlet – Suché a Besedické skály
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Čerpací stanice 7 Station  
v Hrádku nad Nisou hledá  

 

 

pracovníka na pozici  
obsluhy čerpací stanice 

 a směnárny.  
 
 

V případě zájmu nás kontaktujte 

 na telefonním čísle  

733 691 191 

nebo e-mailu: vorasickag@seznam.cz

18 tip na výlet

Vydává Město Hrádek nad Nisou

Výstava inspirovaná 
Jizerkami 
Petra Mayera zná v Hrádku spousta lidí – fotografuje a své snímky už 
nejen v našem městě mnohokrát vystavoval. Jeho největší inspirací 
jsou Jizerské hory. Dana Živorová je malířka a žije v Praze. Maluje 
především krajiny, často podle fotografií, které pořídí na svých ces-
tách. I ona si zvláště oblíbila Jizerské hory. Fotografie a obrazy obou 
autorů můžete nyní vidět ve výstavní síni Brány Trojzemí. 

Společná prezentace fotografií a obrazů není náhodná, i když  
náhoda stála za setkáním obou autorů. Předlohu pro jeden ze svých 
obrazů totiž Dana Živorová našla na výstavě fotografií – zalíbil se jí 
snímek právě Petra Mayera. Tehdy se ještě neznali. O něco později se 
Petr Mayer setkal s díly Dany Živorové a jeden z obrazů mu přišel po-
vědomý. Pak už šlo jen o to se setkat a potvrdit si, že nejde o náhodu. 

Výstavu jsme domlouvali vloni na podzim, díky pandemii se  
uskutečnila až letos. Přijďte se podívat, jak vidí krajiny Jizerských hor 
fotograf a jak je ztvárnila malířka. Čas máte do poloviny září. 

-vš-
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